

Referat – Naturgruppen 29. maj 2024

Forum: Naturgruppen
Tid: Onsdag d 29. maj 2024, kl. 17:30 – 19:30
Sted: Egelundsparken

Medlemmer: Arne Lie, formand (Friluftsrådets St. Vejleådal gruppe)
Katrine Søbye, næstformand (Natur & Ungdom)
Carsten Høyer (Dansk Ornitologisk Forening)
Jens Thejsen (Hyldebjergvej) (Hyldebjergvej)
Anne Wilms (Friluftsrådet)
Pernille Vesterlørke (Lange Eng/Albertslund Verdensmål Center)
Poul Evald Hansen (Danmarks Naturfredningsforening) (PE)
Kristian Kvist (Naturstyrelsen – Vestskoven)
Elisabeth Ellen Jensen (Stadion Parken)
Klaus Lythans (Danmarks Naturfredningsforening)
Jacob Ruskov-Nielsen (Albertslund kommune)

Gæst(er):

Afbud: Jacob Ruskov-Nielsen, Anne Wilms, Katrine Søbye, Carsten Høyer.

Referent: Elisabeth Ellen Jensen

Beslutningsreferat: Jacob Ruskov-Nielsen

Dagsorden:

- 1) Godkendelse af dagsorden
- 2) Bemærkninger til forrige referat
- 3) Orientering fra formanden
 - a) Klimaforum
 - b) Okkerforurening i St. Vejleådal
 - c) Drænrør i St. Vejleådal
 - d) Trafikstøj i Naturparker
- 4) Orientering fra forvaltningen
 - a) Rewilding projekt i Egelundparken
 - b) Status på projekter
 - c) Grøn Dag
- 5) NG aktiviteter for Alb. borgere
- 6) Klimasikring af St. Vejleådal
- 7) Orientering fra medlemmer og foreninger
- 8) Eventuelt
- 9) Næste møde

Referat – Naturgruppen 29. maj 2024

1. Godkendelse af dagsorden

Godkendt.

2. Bemærkninger forrige referat

Godkendt – ingen yderligere bemærkninger.

3. Orientering fra formanden

- a. Der planlægges cykelture , insekter og vandreture.
- b. Cykeltur den 9.6. med Vestegnens Cykelforbund, 2 timer i St. Vejle Ådal, starter klokken 10 på Biblioteket i Tåstrup, Ved Isfuglen i Albertslund klokken 10.30. Tina Graugaard fra KB deltager fra Isfuglen.
- c. b) gik fint
- d. c) Vi vil gerne se dem alle sammen, Claus Rasmussen og Bilal kommer til mødet 11. 9.
- e. Dueslaget i Hyldagerparken skal nedlægges. Kommunen burde kigge på at lokalplanerne overholdes, ikke kun i St. Vejle Ådal også i grundejerforeningerne. Høje Tåstrup skal søge penge til genslyngning af St. Vejleå i Egelundsparken. Friluftsrådet på Vestegnen er under rekonstruktion og afholder møde den 3/6, St. Vejelådal arbejdsgruppe fungerer stadig med Arne Lie formand i regi af Friluftsrådet. **Jacob:** vi er usikre på, hvilken lokalplan der refereres til. Hvis det vedr. problematikken omkring pensionisthaverne bag Toftegården, er Byggesag i gang med at undersøge sagen.

4. Orientering fra forvaltningen

- a. 1 mio. kr. fra Nordea-fonden til rewildingprojektet,
- b. alt myndighedsmæssigt fm. rewilding-projektet forventes færdigbehandlet engang efter sommerferien (noget af det ligger hos Miljøstyrelsen og Fredningsnævnet KBH og der kan derfor ikke sættes en dato på)
- c. dueholdet på Toftegården fjernes

5. Evaluering af bioblitz i Kongsholmparken

Vi vil gerne selv have mulighed for at organisere maden, hvis vi igen får bevilget pengene fra kommunen (dette forslag støtter forvaltningen). Kommunen gav 3.400, Grøn Hverdag gav middagen fredag, og DN gav penge til øvrig forplejning og gaver til foredragsholdere og turledere. Vi ønsker en intern vagtplan, så man ikke er nødt til at blive på stedet hele tiden. Programmet skal annonceres i AP, på kommunens side om information til borgerne, med enkeltture præsenteret, i god tid i forvejen, så borgerne kan reservere datoen. Det skal i god tid annonceres også på de sociale medier. Vi vil gerne bede spejderne om at deltage, så de kan hjælpe til. Vi talte om behovet for 2 bioblitz næste år, i Kongsholmparken og i Egelundsparken, alternativt blot at flytte den fra Kongsholmparken til Egelundsparken. Bioblitzten i Kongsholmparken er nu ved at være en tradition, men der er brug for en i Egelundsparken før den planlagte rewilding. Da dette er en del af rewild projektet, finansieret af Nordea Fonden. For de frivillige, der p.t. organiserer bioblitzten er det et stort arbejde, og umiddelbart vurderer NG at det er for meget med 2 bioblitz om året kun arrangeret af frivillige kræfter.

6. Indvinding af drikkevand i Vestskoven

Vi er i dag kritiske over for indvinding af vand i Vestskoven, fordi området er udlagt som naturområde og ikke til udnyttelse.

Referat – Naturgruppen 29. maj 2024

Vi vil gerne vide, hvem, der overvåger det, og om hvornår, og hvad der skal til, for at man regulerer mængden af vand, der indvindes. Og hvad, hvis der konstateres forurening af vandet, f. eks. fra opfyldte områder, som Hersted Høje?

7. Rewilding af Egelundsparken

Rewilding: NG skal gennemføre en bioblitz med padde- og botaniktur, og evt. planlægge affaldsindsamling med DN og spejderne fra Roskilde Kro i Egelundsparken,. Vi vil spørge Jacob om tidshorizonten, når vi ser ham ved turen 19.6. Ang. trampestier og skolefolder, vil Pernille spørge Verdensmål Centreret om de påtager sig denne opgave af projektet i Egelundsparken.

Der er massive mængder af bjørneklo i fårefolden Egelundsparken og der er akut behov for fokus på at få ryddet dem. Jacob undersøger hvem som gør noget her, inden de går i blomst. De giver ingen mening at have det hegnet ind til dyrefold til bekæmpelse af Bjørneklo, når der ikke går dyr. Arne gjorde pva. af NG forvaltningen opmærksom dette allerede i 2019, 2022 og 2023 - desværre sker der for lidt og Bjørnekloen stortrives på det indhegnede areal. **Jacob:** skoven kommer til at være en del af det kommende rewilding-projekt og vil derfor ikke være individuelt indhegnet. Bjørnekloen i den lille skov vurderes derfor ikke at være et vigtigt fokusområde eller noget nævneværdigt problem, idet kvæget ad åre vil få bugt med den. Skulle der vise sig fortsat at være problemer med bjørneklo der efter nogle år, kan det slås ned manuelt.

8. Okker i Kongsholmparken

Arne har et møde i juni med Marie og Anders fra forvaltningen, ang. samarbejdet med NG fremadrettet. Det siges, at okkerforureningen i Kongsholmparken skyldes, at grundvandsspejlet varierer, og vi afventer vores ang. vores klage over forureningen til kommunen som skulle være underviser. Trykimprægnerede stolper skal ikke bruges til hegn omkring nyplantede små træer, hvor formålet er tidsbegrænset. Ikke imprægneret træ går til efter 6-8 år, og bør foretrækkes, når det er nok. Claus Rasmussen(KB) har tidligere vist interesse for at tage den politisk op i udvalget, ang. Hyldager Bakker projekt 2 i Hyldagerparken. **Jacob:** Jan Holm fortæller, at der kommer en mail, udarbejdet i samarbejde med vores rådgiver, til NG om dette snart.

9. Grønningen: hvordan involveres/bidrager NG?

Det ville være godt, om vi kunne få nogle ideer ind omkring bynatur, så området bliver varieret med buske og træer og stenhøje, f. eks, så vi fremmer biodiversiteten. Samtidig med at borgere ønsker om grill, petanque, fodbold og borde og bænke. Nanna, kommunens projektleder inviteres med til vores møde i september, hvorved vi får mulighed for at komme med nogle idéer til Grønningen så den bliver endnu mere "grøn" fremadrettet. **Jacob:** Nanna kontakter NG, så snart der er nyt. Kontakt evt. Nanna, da hun er projektleder

10. St. Vejleå mere vand

Der bør tilføres vand til åen hurtigt før den tørrer ud i perioder med tørke, det kan ikke udsættes og vente på genslyngningen, fordi dyre- og plantelivet tager for meget skade af udtørringen. Arne henvender sig direkte til forvaltningen ang. muligheder for at undgå at arter går tabt grundet en udtørring i tørkeperioder. **Jacob:** Da strækningen af åen alligevel skal omlægges i 2025/2026, giver det ikke mening at se på yderligere tilførsel af vand. Dette fordi åens kommende udformning muligvis kan komme til at sikre større vandmængder over hele året. Pt. ligger en del af vandet "gemt væk" i nogle meget dybe mudderhuller i åen og efter åens genslyngning, vil åen være blevet gjort en hel del lavere over hele profilet i Egelundsparken.

11. St. Vejleå i Egelundparken: hvordan/hvornår afvikles projektet med reetablering

Referat – Naturgruppen 29. maj 2024

af St. Vejleå i Egelundparken med bl.a en fast bund og gydebanker, samt sikre passagen under Roskildevej

Intet at bemærke. **Jacob:** Samme svar som ovenfor.

12. St. Vejleå i Hyldagerparken

Vi undrer os over, at forvaltningen vil omlægge St. Vejleå i Hyldagerparken i efteråret, når vi vedtog, at det skulle ske i foråret. Det bør ske maj til juni af hensyn til fiskene. Hvorfor ændres tidspunktet? **Jacob:** Jan Holm fortæller, at anlægget først finder sted i efteråret – trods anbefaling om forårsanlæg fra NG – idet andre projekter har forskubbet projekt pipeline. Da åens økologiske forfatning stadigvæk er meget dårlig, vurderes det ikke at være en risiko for ørreder, at anlægget først finder sted til efteråret. Hvis det på udførselstidspunktet skulle vise sig, at der er ørredaktivitet i anlægsområdet, vil udførselstidspunktet blive revurderet, men det vil komme an på en besigtigelse. NG holdes opdateret.

13. Udfladning af brinker i St. Vejleå nede i Kongsholmparken

Samme som forrige punkt.

14. Ny biodiversitetspulje i 2024?

Jacob: det er ikke realistisk i 2024, idet langt de fleste ressourcer går til rewilding-projektet. Mht. de støttede borgerprojekter, er borgerne blevet informeret om, at de bare skal gå i gang. Så snart de er færdige og har sendt diverse fakturaer til forvaltningen, kan deres penge udbetales.

15. Eventuelt

- a. Verdensmål Centeret ønsker et redskabsskur. Der er mange andre, der også vil ønske sig et skur, derfor mener vi ikke at kunne støtte opsætningen af redskabsskur i vores byparker eller naturparker. **Jacob:** dette er en gammel sag, som vi har diskuteret før. Konklusionen blev dengang, at vi ikke vil tillade et redskabsskur i Biotopia.
- b. Der spørges ind til, at der er lovning på et par vandhuller ved Hyldager Bakker, de kommer.
- c. Friluftsrådet har nedlagt sig selv, kun Store Vejledals arbejdsgruppen findes nu. Spejderne vil etablere et vandhul ved Nybakkegård ved Herstedvestervej. Det kan etableres med volde ud mod vejene, så man beskytter dyr, der vil vandre fra det. DN synes, det er ok.
- d. Forslag at invitere spejderne fra Roskilde Kro og Langagergård til et NG møde. Poul Evald spørger Spejderne Langagergård og Katrine spørger spejderne Roskilde Kro. Vi tænker at 1 til 2 repræsentanter fra hver af de 3 spejdergrupper vil være passende.

16. Næste møde

Næste møde 11. september 2024

Forkortelser:

MBU	Miljø- og Byudvalg
KB	Kommunal bestyrelsen
NG	Naturgruppen